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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 13 aug. 1956
*'s Morgens te 11.15 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: Minister De Bruijn, Voorzitter en de Ministers Algera, Beyen, Van de Kieft, Luns
(de punten 1 t/m 3), Van Oven, Staf (de punten 1 t/m 13), Suurhoff, Witte en Zijlstra (afwezig
zijn de Minister-President en de Ministers Cals, Mansholt en Van Thiel).

Wnd. Secretaris: Jhr.Mr. A.J.M. van Nispen tot Pannerden.
- - -

2. Ingekomen stukken en mededelingen
- - -
b. Toezicht op Ambonnezen
Minister Van Oven deelt mede, dat een wetsontwerp in voorbereiding is krachtens hetwelk
verderstrekkende maatregelen dan tot nu toe tegen wangedrag van Ambonnezen genomen
kunnen worden.
- - -

Middagvergadering
- - -

3. Buitenlands beleid
b. Indonesische schuldverplichtingen (#Zie ook notulen Mr 20/8/56, punt 3d.)
Minister Luns deelt mede, dat de Nederlandse zaakgelastigde te Djakarta een protestnota heeft
overhandigd tegen het feit, dat Indonesië zijn schuldverplichting ontkent en tegen de wijze
waarop – door een verwijzing naar krantenberichten – dit ter kennis is gebracht. Een nota over
deze kwestie is aan een achttal landen gezonden. Wellicht zullen deze landen bereid zijn een
demarche in Djakarta te doen. De schennis van de overeenkomsten heeft in het buitenland meer
reacties dan in het binnenland tot gevolg gehad. Gevreesd moet worden, dat de Indonesische
Regering straks verder zal gaan door b.v. nationalisering van de KPM te ondernemen. Minister
Van de Kieft zou een witboek in het Engels willen laten verschijnen, waardoor de cijfers van de
Indonesische schuldverplichting ter kennis van het buitenland kunnen worden gebracht. Spreker
gevoelt hiervoor ook. De Minister ziet niets in een stap bij het Internationale Gerechtshof of het
Permanente Hof van Arbitrage. Hij vraagt zich af, of de Amerikaanse Regering tot enige stap
bereid zal blijken.

Minister Van de Kieft zal over de tekst van het witboek nog met Buitenlandse
Zaken overleg doen plegen. Naar aanleiding van een opmerking in de Nieuwe Rotterdamse
Courant deelt de Minister mede, dat de Regering wel degelijk actief is geweest door tijdig het
Internationale Monetaire Fonds te wijzen op de schuldverplichtingen van Indonesië ten opzichte
van Nederland, waarover naar aanleiding van de opzegging van de RTC-akkoorden aan de
Indonesische zijde werd gediscussieerd. De Minister vraagt of Indonesië onder internationale
aandrang tot arbitrage zou kunnen worden gebracht. Minister Algera wijst erop, dat het standpunt
van Buitenlandse Zaken, dat Indonesië de exceptio non adimpleti contractus zou kunnen
opwerpen, tot de conclusie voert, dat Nederland zich nooit op deze RTC-overeenkomsten zou
kunnen baseren. Hij vraagt zich af, of de juridische beoordeling van het Nederlandse standpunt
ten aanzien van Nieuw-Guinea niet moet worden geriskeerd. De Minister steunt de opvatting van
Minister Van de Kieft, dat wij bij deze internationale rechtsschennis wel bij zonder sterk staan en
er derhalve een gunstige aanleiding bestaat een beroep te doen op het internationale geweten.

Minister Zijlstra vreest, dat het gegoochel met cijfers aan Indonesische zijde een
inleiding is voor een volgende maneuver om bij nationalisaties te gaan compenseren met deze
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denkbeeldige schuldvorderingen. Hij acht het van belang, op mogelijke nationalisaties zich te
prepareren. Van de uitgiften van een witboek is hij een voorstander. Minister Suurhoff meent, dat
deze kwestie zich zeer wel leent voor aanhangigmaking bij de UNCI; op deze wijze kan dan de
aandacht van de internationale wereld voor ons standpunt worden verkregen.

Minister Beyen vermoedt, dat bij de aanvraag van de lening van het Internationale
Fonds Indonesië cijfers over zijn schuldenpositie heeft verstrekt. Hij zou het interessant vinden
deze cijfers naast die welke Indonesië nu heeft gepubliceerd te kennen. De Minister gevoelt weinig
voor het aansturen op arbitrage, omdat geen geschil bestaat over de schuld zelf. Het aanvragen
van arbitrage houdt in, dat men de zaak discutabel stelt. De Minister wijst er vervolgens op, dat
door de garantie de Nederlandse Regering in de rechten van de obligatiehouders is getreden. De
vraag doet zich dan voor, welke rechterlijke instantie competent is om over de rechten van die
obligatiehouders een uitspraak te doen. Een dergelijke benadering van de rechterlijke macht
schept een gelukkige gelegenheid om objectief de feitelijke situatie te laten vaststellen. Vervolgens
vraagt de Minister aandacht voor de mogelijkheid, dat bij de vergadering van de Internationale
Bank in september de vraag aan de orde wordt gesteld, wat nu geoorloofde nationalisaties zijn.
Tot nu toe heeft de bank bij het verstrekken van leningen steeds als gedragslijn gevolgd, dat het
leningvragende land eerst met de obligatiehouders van schulden moest trachten in
overeenstemming te komen, indien geschil aanwezig was. Deze procedure alvorens een lening te
verstrekken kan als een rem dienen op nationalisatie-ambities van kapitaalbehoevende landen. De
vraag waar de grenzen van het recht van nationalisatie liggen is tot nog toe met schroom
behandeld. Het komt de Minister voor, dat de regel, dat nationalisaties geoorloofd zijn mits de
aandeelhouders worden schadeloosgesteld, onvoldoende is.

Minister Van de Kieft acht het zeer wel mogelijk aan dit laatste voorstel van Minister
Beyen te voldoen, omdat reeds in 1953 een panel-gesprek heeft plaatsgehad tussen
kapitaalverstrekkende en kapitaalbehoevende landen over de vraag, na hoeveel tijd een
nationalisatie geoorloofd is. India nam daarbij het standpunt in, dat dit eerst na 25 jaar het geval
kan zijn. Minister Luns verwacht van een benadering van de UNCI niet veel. De reacties in een
vorig geval waren uitermate negatief. Direct kan reeds worden verwacht, dat Australië van het
toneel verdwijnt, terwijl de andere landen zullen stellen, thans geen verplichtingen meer te hebben.
De Minister geeft overigens toe, dat de verbreking van de schuldverplichting één van de beste
onderwerpen zou zijn voor een stap bij de UNCI en zal daarom deze mogelijkheid nog eens
diepgaand laten onderzoeken. Overigens blijft hij pessimistisch of hier iets uit zou kunnen komen.
De Minister zal conform de waarschuwing van Minister Zijlstra in geallieerdverband wijzen op het
risico, dat Nederland loopt, dat nationalisaties zonder compensatie door Indonesië kunnen
worden geëntameerd.

Besloten wordt, dat een witboek zal worden samengesteld en dat deskundigen van
Buitenlandse Zaken, Justitie en Financiën zullen nagaan, waar de rechten van de obligatiehouders,
in de plaats waarvan de Regering is getreden, tot een rechterlijk onderzoek aanleiding kunnen
geven.
- - -


